
سفر عراقچی به افغانستان

رفاقت یا نمایش قدرت؟
 آرمان ملی- خبر کوتاهی در سه روز گذشته موضوع 
بحث ها و گفت وگوهای کارشناسی مختلفی شده است: 
اینکه »سیدعباس عراقچی، وزیر خارجه به افغانستان 
سفر خواهد کرد.« این نخستین سفر وزیر امور خارجه 
کارآمدن  کابل پس از روی  جمهوری اسلامی ایران به 
دوباره طالبان است. پیش از این بالاترین مقام ایرانی که 
در سه و نیم سال گذشته به کابل سفر کرده وزیر نیرو بوده 
است که با توجه به فنی و غیرسیاسی بودن موضوعات آن 
، سفر وزیرخارجه مهم ترین سفر در این مدت تلقی  سفر
می شود. باید توجه داشت که در این مدت تنها وزرای امور 
کستان و عربستان سعودی به این  ، پا خارجه ترکیه، قطر
کشور سفر کرده اند. اما چرا این سفر اینقدر بحث برانگیز 
است؟ در طول چند سال گذشته درباره نوع تعامل با 
کشور وجود  کارشناسی در  طالبان دو جریان نظری و 
داشته است. جریانی که حل مسایل دوجانبه، تامین 
منافع کشور و دست بالاداشتن در معادلات منطقه ای 
و بین المللی را در گرو دوستی و نزدیکی با طالبان و چشم 
بستن بر برخی بدعهدی ها و بی حرمتی ها می دانند و 
جریان مقابل که قائل به اتخاذ دیپلماسی عزت در برابر 
حکومت سرپرست افغانستان و توجه به سرمایه های 
اجتماعی عمیق ایران در پهنه تمدنی خود است. به نظر 
می رسد چرایی این بحث عمیق به پیچیدگی گسترده 
کمیت طالبان باز  نظام مسایل ما با افغانستان تحت حا
می گردد که امکان آن را به کارشناسان می دهد که هر یک از 
یک سطح تحلیل متفاوت به موضوع پرداخته و در نتیجه 
گر بخواهیم تیتر وار  نسخه ای متفاوت ارایه دهند. اما ا
نظام مسایل پیچیده خود با طالبان را برشماریم می توان 
در یک دسته بندی این مسایل را فهم ماهیت طالبان، 
گستره مسایل دوجانبه و جایگاه افغانستان در رقابت های 

منطقه ای و بین المللی دانست.
 با کدام هدف؟

 در بحث طالبان فهم و پاسخ به سه سوال اساسی 
در تنظیم روابط دوجانبه راهگشا خواهد بود نخست، 
روانشناسی طالبان، آیا در تعامل با این گروه برآمده از 
یک نظام فکری و فرهنگی قبیله ای که هنوز دست کم در 
هسته سخت قدرت خود در قندهار مسایل را با همان 
ارزش های فرهنگی تحلیل می کند، القای رفاقت و دوستی 
کارساز خواهد بود یا نمایش عزت و قدرتمندی؟ دوم، 
داشتن تحلیل درست از جناح بندی های داخلی طالبان 
و حجم و سطح و جایگاه قدرت هر کدام و از همه مهمتر 
گرایش های پایدار هر یک در تعامل با بازیگران بیرونی. در 
نهایت پاسخ به این پرسش اساسی درباره احتمال مانایی 
این گروه در قدرت و نوع این ماندگاری است که نوعی آینده 
پژوهی مبتنی بر تحلیل داده های فراوان را طلب می کند. 
دسته دوم، گستره جدی مسایل دوجانبه دو کشور است 
که شاید از این منظر هیچ کشوری را در جهان نمی توان 
یافت که فهرست مسایل دوجانبه اش با ما اینقدر پرشمار 
باشد. این موضوع خود می تواند موضوع یادداشت ها و 
مقالات متعدد باشد. اما به صورت کلی در حوزه امنیت، 
ک  امنیت مرزی، حضور گروه های تروریستی معارض در خا
افغانستان، سرریز و الهام بخشی مدل حکمرانی طالبان 
به سایر جریانات افراط گرای اهل سنت در سراسر منطقه 
را می توان برشمرد. در حوزه اقتصادی، لزوم طراحی مدل 
پایدار پیوستگی اقتصادی دو کشور در زمینه های متعدد 
از معدن، کشت فراسرزمینی و اتصال کریدورهای ترانزیت 
کالا و انرژی در صورت فهم و خواست و اراده طرف مقابل 
کشور  می تواند زمینه ساز حل بسیاری از مشکلات دو 
شود. در حوزه های اجتماعی در نگاه نخست کلان مساله 
موجود، مساله مهاجرت گسترده اتباع افغانستان به ایران 
است که بخش عمده ای از ایشان به ویژه در موج اخیر از 
ساختار نظام طالبانی به ویژه محدودیت های اعمال 
شده حوزه های اجتماعی و وخامت اوضاع اقتصادی و 
در پاره ای موارد تهدیدات جانی و مالی زندگی در غربت 
را بر قرار در وطن ترجیح داده اند و جالب است که به 
کمیت طالبان  دلایل مختلف دست کم بخشی از بدنه حا
چندان هم از این موضوع ناخشنود نیستند. اما در این 
حوزه ما با مسایل مهم دیگری از جمله سرنوشت زبان و 
تمدن فارسی و مذهب شیعه در این سرزمین هم مواجه 
هستیم. به این مسایل مهم دو موضوع اساسی آب و مواد 
مخدر را هم اضافه کنید تا این منظومه تکمیل شود. دو 
موضوعی که به صورت مستقیم امنیت داخلی کشور و در 
یک نگاه بلندتر حتی امنیت داخلی افغانستان را تهدید 
کرد. طالبان با فهم این سنت سیاسی دست  خواهد 
کم دویست ساله در ساختار قدرت افغانستان مبنی 
بر اهمیت بازیگران بیرونی و لزوم بر حفظ پیوند با این 
بازیگران، از ابتدای روی کار آمدن خود تلاش کرد تا نوعی 
موازنه تعامل را در سطوح مختلف برقرار سازد. موازنه بین 
کستان در منازعه منطقه ای، موازنه بین محور  هند و پا
گفتمانی در  ریاض-ابوظبی و دوحه-آنکارا در رقابت 
سطح جهان اهل سنت و موازنه بین چین و ایالات متحده 
 . در سطح بین المللی و همچنین تامین منابع مالی پایدار
این تلاش همراه با توجه به دو بازیگر دیگر یعنی جمهوری 
اسلامی ایران و روسیه وضعیت پیچیده ای را در فهم 
مناسبات بیرونی طالبان ایجاد کرده است. اما مهم این 
است که تصور این که طالبان بدون توجه به خواست سایر 
بازیگران و فهمی که از نظام بین الملل دارد، جمهوری 
اسلامی ایران را در اولویت تعامل خود قرار خواهد داد، 
کمی دور از ذهن تلقی می شود. در نهایت باید گفت نقطه 
ابهام اصلی درباره سفر وزیر خارجه هدف از این سفر 
است. آیا وی که اتفاقا سابقه طولانی در ورود به پرونده 
افغانستان و شناخت ابعاد مختلف آن دارد، به دنبال 
انتقال پیام جدید به سایر بازیگران است؟ یا به دنبال حل 
بخشی از مسایل دوجانبه و دریافت امتیازی قابل قبول 
کمان سرپرست افغانستان است؟ رسیدن به هر  از حا
یک از این اهداف سخت خواهد بود. اما باید امیدوار بود 
که با اتخاذ دیپلماسی عزت پیام درستی به طرف مقابل 
منتقل شود که اصل برای جمهوری اسلامی ایران مردم 
افغانستان است و ایران از قدرت کافی برای حل مسایل 

خود با همسایه شرقی برخوردار است.

   آرمان ملی- حمید شجاعی: بسیاری از تحلیلگران 
سیاسی و اقتصادی امروز بر این عقیده اند که حل بخش 
کشور منوط به رفع برخی  از مشکلات اقتصادی  مهمی 
مسائل مهم از جمله رفع تحریم ها و تصویب لوایح باقی 
گر خواهان  مانده از FATF یعنی پالرمو و CFT است. لذا ا
حل مشکلات کشور هستیم باید ابزار و لوازم آن را نیز فراهم 
کنیم. حال اینکه این دو مساله مهم نیز نوعی در هم تنیدگی 
گر تحریم ها رفع شود، اما FATF حل و  با هم دارند. چنانکه ا
خ نخواهد داد چرا که  فصل نشود تغییرات چندان شگرفی ر
مراودات بانکی و مالی بین المللی همچنان با مشکل مواجه 
گر FATF تصویب  خواهد بود و به تبع آن در طرف مقابل ا
شود، اما تحریم ها رفع نگردد نیز نمی توان از ظرفیت های 
سرشار بین المللی برای حل مشکلات اقتصادی بهره برد.  
لذا این امری بدیهی است که باید نهایت تلاش برای حل 
این مشکلات به کار گرفته شود. اما به جهت میزان دستیابی 
گر به ماجرا بنگریم خواهیم دید که حل و  به موفقیت نیز ا
فصل لوایح باقی مانده از FATF بسیار در دسترس تر است 
و هر چه زودتر این لوایح تصویب شود بهتر می توان به 
تجارت بین المللی و حل مشکلات مالی و بانکی امیدوار بود. 
حال در چنین شرایطی چندی پیش بود که با در خواست 
مجمع  به  رهبری  معظم  مقام  پزشکیان  رئیس جمهور 
تشخیص مصلحت نظام دستور بررسی مجدد لوایح باقی 
مانده از FATF را دادند که با استقبال بسیاری مواجه شد 
کنش  هر چند که جریان مخالف و تندرو نیز به این مساله وا
نشان داده و درصدد بر آمد تا مجمع را تحت تاثیر مواضع 
خود قرار دهد تا بار دیگر این لوایح باقی مانده را رد کند. 
چه اینکه هفته  گذشته ۱۲۰ نماینده مجلس در نامه ای به 
 ،FATF مجمع تشخیص مصلحت نظام، ضمن مخالفت با
مدعی شدند که پذیرش این کنوانسیون نه فقط سودی 
برای کشور ندارد بلکه باعث می شود همه »راه های دور زدن 
تحریم ها کشف« شده و »دشمنان آنها را مسدود« کنند و 
از این جهت برای کشور »مشکلات امنیتی« ایجاد می کند. 
البته بجز این نامه، برخی نمایندگان نیز از تریبون مجلس 
سعی دارند جلوی پذیرش  FATF را بگیرند. اما مجلس اساسا 
ورودی به این مساله ندارد و جایگاهی برای مجلس در این 
موضوع دیده نشده است. چنانکه هادی طحان نظیف، 
ح ابهاماتی از سوی  سخنگوی شورای نگهبان درباره طر
برخی نمایندگان در خصوص لزوم رسیدگی مجدد مجلس به 
کید کرد: »با توجه به اینکه این موضوع  لوایح پالرمو و CFTتا
یک مرتبه در مجلس به تصویب رسیده و شورای نگهبان نیز 
نسبت به آن اظهارنظر کرده است و این موضوع به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام انجام شده است، الان تصمیم گیری 
در این باره در اختیار مجمع است و نظر مجمع نظر نهایی 
است. تصمیم گیری درباره این موضوع با توجه به نظام و 
ساختار حقوق یک کشور الان در اختیار مجمع است«. در 
این میان هر چند که عده ای معتقدند که به جهت رویکرد 
کلی اعضای مجمع نباید چندان امیدی به تصویب این 
لوایح داشت، اما باید اذعان داشت که اینگونه هم نیست که 

نظرات در مجمع تشخیص یکدست باشد و اعضای حاضر در 
مجمع نظرات متکثری دارند و همین نکته باعث می شود که 
همچنان امیدها به تصویب این لوایح در مجمع زنده بماند. 
از سوی دیگر نیز به نظر می رسد با توجه به اینکه متحدین 
راهبردی ایران مثل روسیه و چین و سایر کشورهایی که با 
ایران در مراوده هستند و خود در FATF حضور دارند این 
انتظار را از ایران دارند که به طور کامل به FATF ، بپیوندد 
که در مناسبات و مراودات اقتصادی با ایران دچار مشکل 
که مسلم است بسیاری بر این  نشوند. با این حال آنچه 
باورند که وقتی مقام معظم رهبری دستور بررسی مجدد 
دادند اعضای مجمع نیز با رویکرد جدید به بررسی این لوایح 
خواهند پرداخت و همین موضوع احتمال تصویب پالرمو و 

CFT را بالاتر می برد. 
  بررسی دوباره  

 یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص لزوم تصویب 
لوایح FATF اظهار داشت: مشکل ما فقط FATF نیست و قرار 
گر می خواهیم  است که سیستم بانکی ایران با دنیا کار کند و ا
چنین اتفاقی بیفتد حتی تحریم ها هم برداشته شود، اما 
FATF را نپذیریم می تواند تبعات منفی را داشته باشد و نوعی 
خودتحریمی است. مهدی پازوکی به »آرمان ملی« گفت: 
بنابراین من امیدوارم که این FATF تصویب شود. کما اینکه 
مجلس و شورای نگهبان هم آن را تایید کرده اند. حال مجمع 
گر در جایی به بن بست رسیدیم  تشخیص درست شده تا ا
کنون مجمع تشخیص چند سال است  مشکل را حل کند. اما ا
که این لوایح را بلاتکلیف گذاشته و آن را تعیین تکلیف نمی کند 
و به قانون گذاری مشغول است. لوایح CFT و پالرمو در شرایطی 
تایید نمی شود که ایران خود قربانی تروریسم است. وی افزود: 
مجمع تشخیص فقط باید مصلحت کشور را در نظر بگیرد و به 
هیچ وجه نباید با ورود به جبهه گیری های سیاسی، به سدی 

برای حل مسائل تبدیل شود. هرچند انتظار می رفت که 
کنون مشخص  مجمع دلیل مخالفت خود را روشن کند، اما تا
نشده که چرا مجمع این لوایح را مسکوت و معطل نگه داشته 
است. پازوکی عنوان کرد:   FATFبرای این است که سیستم 
بانکی ایران بتواند با دنیا کار کند، در حالی که الان به صورت 
چمدانی با دنیا کار می کنیم و چنین سیستمی هزینه مبادله 
را به شدت بالا برده است. اما حالا اینکه مجمع دوباره این 
لوایح را بررسی می کند یک سیگنال مثبت است، چون آنچه 
که باعث شده تورم در اقتصاد ایران افزایش پیدا کند این است 
که انتظارات تورمی افزایش پیدا کرده، یعنی مردم احساس 
می کنند کلیدی نیست که این مشکل کشور را حل کند. وی 
تصریح کرد: رابطه با جهان به طور کلی و رابطه با کشورهای 

غرب، به نفع ایران و به ضرر رقبای منطقه ای است.
  رجال الغیب نیستم

 مشاور مقام معظم رهبری درباره موضع خود به عنوان عضو 
 FATF حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره بررسی
در مجمع اظهار داشت: کمیسیون مشترکی برای بررسی 
FATF  تشکیل شده است و افراد از کمیسیون هایی که نقش 
دارند انتخاب شده اند و بررسی های خود را از این هفته آغاز 
می کنند. علی لاریجانی گفت: دستگاه های مختلف نظرات 
خود را بیان و بررسی علمی دقیق در این کمیسیون مشترک 
به نتیجه مطلوب برسند.  انجام خواهد شد، ان شاءا... 
لاریجانی در پاسخ به اینکه آیا پیام مثبتی از سوی مجمع 
 CFT تشخیص مصلحت نظام برای تصویب لوایح پالرمو و
دریافت شده است، بیان کرد: آرا در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام متفاوت است، اما امیدواریم نتیجه بررسی ها به نفع 
کشور باشد و به راه حل معقولی در این زمینه برسیم. لاریجانی 
در پاسخ به سوالی درخصوص برآورد خود از آرای مجمع به 

گفته این جمله بسنده کرد که »من رجال الغیب« نیستم. 
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   علی لاریجانی: امیدواریم به راه حل معقولی برسیم             مهدی پازوکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: عدم پذیرش FATF در داخل خودتحریمی است

قبل  دولت  در  هرچه  سیاسی:  گروه  ملی-  آرمان    
از  همسو  غیر  افراد  طَرد  و  شده  کید  تا خالص سازی  بر 
دستگاه های دولتی صورت گرفته بود، گویا در این دوره و 
با روی کار آمدن دولت چهاردهم جذب نخبگان یکی از 
دغدغه های رئیس جمهوری محسوب می شود روندی 
کمیت حتی به   که شاید باتوجه به فاصله نخبگان از حا
نتیجه نرسد. جذب نخبگان به دولت حالا به  چالشی برای 
حکمرانی تبدیل شده است به نوعی که مسعود پزشکیان 
مجبور شده از واژه دربه در به دنبال مدیران کارآمد استفاده 
کند. رئیس کابینه چهاردهم در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
»پیشگامان پیشرفت« در جمع خبرنگاران گفت: »از یک 
طرف ما داریم در همه سفرها بسترها و موانع برای بخشی 
ج برمی داریم. از آن طرف  خصوصی جهت تجارت در خار
بتوانند  که  هستیم  افرادی  به دنبال  دربه در  خودمان 
مشکلات کشور را حل کنند. هر گیر یا گرفتاری و مشکلی که 
از طرف ما وجود داشته باشه حذف خواهیم کرد«. چنین 
کنون  اظهارتی خبر از بحرانی شدن وضعیت دارد و شاید ا
هم برای جذب مدیران کارآمد و تشویق طبقه نخبه برای 
ح های توسعه و بهبود وضعیت مدیریتی دیر  حضور در طر
شده باشد. در سال های اخیر مهاجرات نخبه ها یکی از 
چالش هایی محسوب می شد که همواره از سوی تحلیلگران 
مورد تذکر قرار می گرفت ولی گویا اهمیتی برای ارگان های 
کمیتی نداشت و شاید بر این گمان بودند که می تواند  حا
بدون طبقه نخبه کشور را مدیریت کنند. در این مورد با یکی 
از تحلیل گران سیاسی گفت وگو کرده ایم. آرین منش معتقد 
است که دولت اختیارات محدودی برای برطرف کردن این 
موانع دارد ولی نمی تواند جاذبه ای برای نخبگان ایجاد کند. 

در ادامه این مصاحبه را می خوانید. 
 دافعه و جاذبه دولت 

 جواد آرین منش، تحلیلگر سیاسی و نماینده ادوار مجلس 
کنش به اینکه دولت دربه در به دنبال مدیران  شورا در وا
برای بهبود وضعیت کشور است، به  خبرنگار آرمان ملی 
می گوید: »حضور نخبگان در دستگاه های اجرایی و در راس 
امور کشورداری یکی از مهم ترین عوامل کلیدی در توسعه و 
پیشرفت کشور است. حضور نخبگان باعث ایجاد تحول، 
، بهبود  نوآوری، خلاقیت، زمینه ساز حل بحران های کشور

تصمیم گیری برای افزایش بهره وری، کاهش ریسک مدیریتی 
کیفیت  کاهش آزمون و خطا در ارتقا  و همچنین باعث 
خدمات برای توسعه پایدار کشور خواهد شد. اما در مورد 
اینکه چرا نخبگان جذب دستگاه های اجرایی نمی شوند 
و  کنیم. یکی موانع ساختاری  باید به چند مانع اشاره 
سیستمی است یعنی بی اعتمادی به نخبگان که بخشی 
به دلیل عوامل سیاسی و تاریخی است. نخبگان همواره 
کثریت را بر منافع گروهی و جریان های خاص سیاسی  منافع ا
کمیت  ترجیح می دهند همین یکی از عواملی است که از حا
طرد می شوند. « او در همین مورد ادامه می دهد: »دلیل 
دیگر اینکه فقدان شفافیت و عدالت در فرآیند به کارگیری 
نخبگان و مدیران جای خود را به منافع و روابط شخصی 
داده است. پارتی بازی جایی برای حضور نخبگان نگذاشته 
است. نخبگان در واقع در خارج از دولت آزادی بهتری دارند 
و درآمدهای بیشتری هم می توانند داشته باشند. روند 
پاداش دهی و پرداخت حقوق بخش خصوصی به تناسب 
بخش های دولتی از کیفیت بهتری برخوردار است. در بخش 
خصوصی شرایط برای پیشرفت، نوآوری ها و خلاقیت های 
مدیران کارآمد آماده است ولی چنین روندی را در ارگان های 
دولتی نداریم. یک حقوق ثابت دولتی که براساس حداقل ها 
به تصویب می رسد نمی تواند جذابیتی برای طبقه نخبه 
داشته باشد در ضمن حاشیه های محیط های دولتی را 
هم باید ضمیمه کنیم. « نماینده ادوار مجلس شورا با اشاره 
به نوع موانع ادامه می دهد: »موانع فرهنگی و اجتماعی 
هم در این زمینه وجود دارد. ترس از قدرت گرفتن نخبه ها، 
تنگ بودن فضای سیاسی و البته تحمل ناپذیری طیف 
نخبه از جمله دلایلی است که از حضور و فعالیت این طیف 
در دستگاهای دولتی جلوگیری می شود. به عنوان مثال 
چرا افرادی مانند جواد ظریف حضورشان در دولت تحمل 
نمی شود؟ چون در این نمونه مسائل فرعی بر مسائل 
تخصصی ترجیح داده شده است و موارد جناحی را بر 
توانمندی های امثال ظریف ترجیح می دهند و عرصه را برای 
کارکردن چنین نفراتی تنگ می کنند. افرادی مانند ظریف ها 
که بستگانش تابعیت خارجی دارند چه ارتباطی می تواند با 
تخصص او داشته باشد.« او در همین مورد می گوید: »این 
فشارهایی که از سوی نمایندگان رادیکال مجلس بر دولت 

چهاردهم آورده می  شود باعث حاشیه سازی شده است که 
کیفیت دولت را تحت تاثیر قرار می دهد. افراد قاعدتا باید 
از فیلترهای مختلفی برای ورود سیستم دولتی عبور کنند 
کثریت حاضر به پذیرش  ولی این موانع به نوعی است که ا
آنها نیستند چون نه دلیلی می بینند و نه انگیزه  ای برای 
خدمت به کشور برایشان به وجود می آورند. با در کنار هم 
قراردادن این مجموعه مسائل سیاسی و فکری می بینیم 
دافعه برای حضور نخبگان در دستگاه های دولتی بیش 
از جذابه ها است و به همین دلیل جذب آنها برای دولت 
کاری دشورا خواهد بود.« نماینده ادوار مجلس شورا در 
پاسخ به این سوال که آیا دولت و شخص پزشکیان می تواند 
در ادامه این موانع را برای جذب طبقه نخبه کنار بزند، 
اضافه می کند: »رئیس جمهوری در زمینه هایی اختیاراتی 
دارد و در برخی زمینه ها هم اختیارات محدودی دارد. در 
حوزه مسائل امنیتی و تایید صلاحیت ها دولت چهاردهم 
هفت خان را پشت سر گذاشته است. بنابراین اینطور نیست 
که هر نخبه ای را که دولت بخواهد به کابینه اضافه کند 
بتواند در آینده به پاستور بیاورد. در پرداختی  به نیروها هم 
چارچوب هایی وجود دارد که کار دولت را محدودتر می کند، 
به نظر آقای پزشکیان چنانکه از روز اول کارزار انتخاباتی بر آن 
کید دارد، به کارگیری نخبگان در بدنه دولت است در این  تا
زمینه تا حدودی در برخی موارد توفیق داشته ولی در برخی 

از موارد موفقیتی به دست نیاورده است«.
 فرار مغزها

 فرار مغزها به مهاجرت متخصصان و نخبگان علمی از 
ایران اشاره دارد که یکی از معضلات اجتماعی، اقتصادی و 
آموزشی کشور محسوب می شود. همواره آمارهای متفاوتی 
در این زمینه منتشر شده است اما بنابر آمار مجلس شورای 
اسلامی در سال ۱۳۸۹، ۶۰ هزار نفر از ایرانیانی که در این 
سال مهاجرت کرده اند در زمره مهاجران نخبه دسته بندی 
می شوند. این افراد غالبا دارای مقام هایی در المپیادهای 
علمی بوده یا جزو نفرات برتر کنکور یا دانشگاه ها هستند، 
هنوز  علمی  دانش آموختگان  از  قابل توجهی  درصد  اما 
تمایل دارند به کشورهای پیشرفته مهاجرت کنند. صندوق 
بین المللی پول در گزارش سال ۲۰۰۹ خود اعلام کرده  است 
ایران به لحاظ مهاجرت نخبگان، در میان ۹۱ کشور در حال 
توسعه یا توسعه نیافته جهان، مقام نخست را در اختیار 
دارد. این در حالی است که همچنان برخی مسئولان فرار 
را منتفی می دانند. صندوق بین المللی  ایران  از  مغزها 
پائین درآمد استادان و نخبگان،  پول، بیکاری، سطح 
کمبود امکانات تخصصی،  نارسایی های مالی و اداری، 
دلایل  جمله  از  را  اجتماعی  و  سیاسی  بی ثباتی  علمی، 

مهاجرت ایرانیان ذکر کرده  است. 

»آرمان ملی« در گفت وگویی بررسی می کند 

دولت به دنبال نخبگان
      آرین منش: نخبگان انگیزه  ای برای مدیریت ندارند

اثرگذاری بر انتخابات خبرگان؟ 
ظهور یک جریان

آرمان ملی- »جامعه روحانیت انقلابی« 
این نام تشکل جدیدی است که در ۱۶ دیماه، 
مرتضی استقامت از تشکیل آن خبر داد. بر 
اساس آنچه او درباره این تشکل حوزوی گفته، 
»این مجموعه از زنان و مردان طلبه« تشکیل 
و  انسجام  بخشی  »برای  همچنین  و  شده 
توانمندسازی گروه های انقلابی و جهادی 
بر فعالیت های اجتماعی و فرهنگی« متمرکز 
این تشکل عضو  کسانی در  اما چه  است. 
هستند؟ آیا جامعه روحانیت مبارز و جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم از تشکیل همچنین 
تشکلی حمایت می کنند؟ علت تشکیل آن 
چیست؟ این ها بخشی از سوالی هستند که در 
پی ایجاد »جامعه روحانیت انقلابی در اذهان 
کنون اعضای  شکل گرفته است. هر چند که تا
جامعه روحانیت مبارز درباره این تشکل اظهار 
بی اطلاعی کردند، اما در گزارشی که خبرگزاری 
خبرآنلاین اخیرا منتشر کرد خبر داد که محمد 
، یکی  آقامیری، از اعضای فعلی شورای شهر
از اعضای موسس تشکل »جامعه روحانیت 

انقلابی« است. 
 استقامت و آقامیری 

 سید محمدآقامیری، متولد ۱۹ خردادماه 
سال ۵۴ است که توانست در جریان انتخابات 
ششمین دوره شهر و روستا، با کسب ۲۸۸. 
۴۳۳ رأی، وارد شورای شهر تهران شود. او 
کانی،  زا علیرضا  حامی  چهره های  از  که 
شهردار تهران نیز هست، درباره تشکل ۱۹ 
نفره جامعه روحانیون انقلابی توضیحاتی به 
خبرگزاری خبرآنلاین داد و حتی دادن لیست 
برای انتخابات شورای شهر را تکذیب کرد. 
او درباره اهداف این مجموعه بیان کرد: »ما 
گر بخواهیم در برنامه های انتخاباتی نقشی  ا
داشته باشیم، به صورت مستقیم در خبرگان 
رهبری هستیم و نهایتا با تأیید همه اعضای 
شورای مرکزی و هیات موسس در انتخابات 
ریاست جمهوری نقشی ایفا کنیم که آن هم 
ما  فعالیت های  یعنی  مستقیم،  صورت  به 
بیشتر در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و 
جهادی است و ما حتی بحث کار را به صورت 
ملی و بین المللی می بینم، به این صورت که با 
گروه های مقاومت و فعالی که در سطح منطقه 
در حال فعالیت هستند و شناخته شده اند، 
که بخشی از سیاست های  ارتباط می گیریم چرا
نظام و منویات رهبری هم افزایی و تقویت 
گروه های  با  ارتباط  و  مقاومت  گروه های 
مقاومت در سطح منطقه است. لذا جامعه 
روحانیت انقلابی اقدامی ملی و فراملی است و 
بحث های کوچکی نیست که ما در حوزه های 
محلی انتخابات شوراها و مجلس شرکت کنیم، 
بنابراین بحث فراتر از این بحث ها است. « 
مرتضی استقامت نیز از اعضای شورای شهر 
مشهد بوده که تحصیلات خود را در سطح ۳ 
مدیریت اسلامی و دانشجوی دکترا گذرانده 
است. او هم درباره تشکیل این تشکل به 
گفته: »قبلاً بحثی تحت عنوان  خبرآنلاین 
که با  روحانیون و روحانیت مبارز داشتیم 
توجه به اتفاقاتی که افتاد این نکته به ذهنمان 
رسید که ما الان در جامعه به روحانیت انقلابی 
نیاز داریم که در جامعه باشد و از خواهران و 
برادرانی که در عرصه های مختلف فعالیت 
می کنند، در آن حضور داشته باشند، لذا فکری 
شکل گرفت و هیات موسسی حدود ۱۸، ۱۹ 
نفر اعم از خواهران و برداران در حوزه تشکیل 
شدند. اساسنامه، مرامنامه و امور ثبت آن 
هم در حال انجام است. درصدد هستیم بعد 
از شناسایی افراد مجمع عمومی را تشکیل 
بدهیم، که بعد از تشکیل آن اساسنامه ای که 
پیش نویس آن تهیه شده به رأی گیری گذاشته 
گر تصویب شد یکی از بحث های  می شود که ا
آن بحث تشکیل شورای مرکزی با رأی مستقیم 
این شورا شکل  گر  ا مجمع عمومی است. 
بگیرد، هیات موسسی که بیش از یک سال 
است جلسات مختلفی برای همفکری برگزار 
می کند، نقش خود را به آن شورا می سپارد و کار 

به سمت تثبیت می رود.«
 بی خبری از تشکل جدید

 بی اطلاعی اعضای جامعه روحانیت مبارز 
از تشکل جامعه روحانیت انقلابی این سوال را 
ایجاد کرد که آیا اعضای جامعه مدرسین از آن 
خبر دارند یا خیر؟ هر چند که برخی از چهره ها 
این تشکل روحانی نشین قم پاسخ منفی به 
درخواست گفت وگو دادند، اما پیگیری از دیگر 
اعضا حکایت از آن داشت که آنان هم اطلاعی 
درباره این تشکل ندارند. آیت ا... حسینی 
بوشهری درباره این تشکل تنها به این جمله که 
کتفا کرد. آیت ا...  »از مدیر حوزه سوال کنید«، ا
مرتضی مقتدایی، مدیر حوزه علمیه قم و دیگر 
کنش به اعلام  عضو جامعه مدرسین، در وا
موجودیت جامعه روحانیت انقلابی گفت: 
من خبر ندارم و نمی دانم چه کسانی عضو آن 
هستند. درباره این تشکل تحقیق می کنم و 
گر اطلاعی پیدا کردم، خبر می دهم. وی در  ا
پاسخ به این سوال که آیا این گروه انشعابی از 
 . جامعیتن محسوب می شود، اظهارکرد: خیر
کبر مسعودی خمینی، درباره  آیت ا... علی ا
جامعه روحانیت انقلابی بیان داشت: درباره 
واقعیت این تشکل بی اطلاع هستم. علی 
بنایی، از دیگر روحانی شاخص قم، ضمن 
اظهار بی اطلاعی درباره این تشکل گفت که به 
این مساله ورود نخواهد کرد. حسین جلالی، 
کید  رئیس دفتر سابق آیت ا... مصباح یزدی تا
کرد که از این تشکل بی اطلاع بوده و این قول را 

داد که پیگیر این ماجرا خواهد بود.


